
سرانجام وزير محترم اطلاعات هم به جمع 
مسئولاني پيوست كه راجع به بازداشتي هاي 
اخير مديران برخ�ي از كانال هاي تلگرامي 
اظهارنظر كرده اند. حجت الاسلام علوي راجع 
به بازداشت مديران متهم كانال هاي تلگرامي 
گفته است »دولت مخالف دستگيري هاست«. 
اينكه بالاتري�ن مقام امنيتي كش�ور راجع 
ب�ه بازداش�ت چند مدي�ر مته�م تلگرامي 
اظهارنظر كرده ، از چند جهت قابل بررس�ي 
و پيگيري اس�ت، اما نكته مهم در اين بين، 
موضع گيري يكپارچه دولتي ها در كنار ورود 
وزير اطلاعات به قضيه كانال هاي تلگرامي 
است، موضوعي كه بررس�ي دقيق تر آن دم 
خروس بيرون زده از زير دس�ت ها را بيشتر 
مشخص مي كند. البته شخص رئيس جمهور 
هم پيش تر از بازداش�ت مديران كانال هاي 
تلگرام�ي اظه�ار »ش�گفتي« ك�رده ب�ود. 
فيلتر كردن يا نك��ردن كانال ه��اي مبتذل و 
تشويش گر تلگرامي يا صفحات اينستاگرامي 
حداقل يكي دو س��الي اس��ت ك��ه در محافل 
سياس��ي – حقوقي مطرح ش��ده و مي ش��ود. 
مس��ئولان گوناگون در قوه قضائيه و مقننه و 
مجريه درباره اين قضيه اظهارنظر كرده اند، اما 
آنچه مشخص است اين است كه دولت همواره 
مخالف اعمال هرگون��ه فيلترينگي در فضاي 

مجازي بوده است. 
از طرف��ي، كم نيس��تند كانال ه��ا و صفحاتي 

كه مثلًا ي��ا مروج پورنوگرافي ان��د يا به فروش 
مش��روبات و مواد مخ��در به ص��ورت مجازي 
اقدام مي كنند يا اينكه علناً بر بس��تر اينترنت 
عليه امنيت ملي جمهوري اس��لامي فعاليت 
ساختاري مي كنند و در بزنگاه ها با اردوكشي، 

نظم عمومي را هم به مخاطره افكنده اند.
 با هم��ه اي��ن تفاس��ير ام��ا دولت با ژس��ت 
روش��نفكرانه و مردم فريبان��ه در اكث��ر مواقع 
عليه فيلترينگ هرگونه كانال و صفحه مجازي 

مجرمي موضع گيري كرده است. 
   حل مس�المت آميز اق�دام عليه امنيت 

ملي! 
در همين راستا، حجت الاسلام محمود علوي 
وزير اطلاعات در حاش��يه جلسه هيئت دولت 
و در جمع خبرنگاران در خصوص دس��تگيري 
برخي از مديران كانال هاي تلگرامي گفته است: 
»دولت از همان ابتدا با اين دستگيري ها مخالف 
بوده و مخالف اس��ت. نظر دولت آن اس��ت كه 
اين مسئله به صورت مسالمت آميز حل شود و 

مديران كانال ها آزاد شوند.« 
محمدرضا عارف، رئيس فراكسيون اميد مجلس 
نيز قبلًا در اين باره به ميدان آمده بود. او دو روز 
پيش گفته بود: »انتظار از قوه قضائيه اين است 
كه به سرعت اين مسائل را جمع و مشكلات را 

حل كند.  
وي در گفت وگو با »ايلنا« گفته است: »بازداشت 
مديران كانال هاي تلگرامي درست نبود و بهتر 

بود كه هرگز اي��ن اتفاق ها نمي افتاد. ش��بهه 
سياس��ي بودن درباره اين اتفاق برداشت شد، 
چراكه همه اين ادمين هاي كانال هاي تلگرامي 
و فع��الان رس��انه اي از يك جريان سياس��ي 

بودند.« 
ع��ارف ب��ا لحن��ي تهديدآمي��ز گفته اس��ت: 
»اميدواري��م پيش از آنكه اي��ن بحث از طريق 
تريبون ه��اي مجلس مطرح ش��ود كه طبيعتا 
آنچنان به حفظ آرامش در شرايط فعلي كمكي 

نخواهد كرد، اين مشكلات مرتفع شود.« 
   گ�وگل و ويكي پدي�ا ه�م ب�ه داد 

بازداشتي ها شتافتند
در كنار افراد ياد شده، جمعي ديگر از نمايندگان 
مجلس هم با صحبت ها و نامه هايي به حمايت از 

بازداشت شدگان برخاستند. 
الياس حضرتي به رئيس مجلس نامه نوشت و 
خطاب به وي گف��ت: »اينجانب به عنوان يك 
فعال رسانه اي و هم به مثابه يك نيروي سياسي 
اصلاح طلب و هم بر اس��اس شأن و مسئوليت 
نمايندگي مجلس ش��وراي اس��لامي، سكوت 
در قبال اين دس��تگيري ها را جايز ندانسته و 
از شما مي خواهم از جايگاه خودتان به عنوان 
رئيس مجلس شوراي اسلامي براي آزادي افراد 

بازداشت شده استفاده كنيد.« 
عل��ي مطه��ري، محم��ود صادقي و مس��عود 
پزش��كيان از جمله ديگ��ر نمايندگان مجلس 
هستند كه نس��بت به بازداش��تي هاي اخير و 

همنوا ب��ا رس��انه هاي ضدانق��لاب و منافقان 
خارج نشين صحبت كرده و با ادبياتي طلبكارانه 

قوه قضائيه را آماج تهديدات قرار داده اند. 
جالب آنكه با وج��ود اينكه هن��وز چند هفته 
از ش��روع اين اتفاق نگذشته اس��ت، دانشنامه 
آزاد ويكي پديا براي اي��ن موضوع يك صفحه 
اختصاصي تش��كيل داده و اخبار آن را روز به 
روز آپديت مي كند، به نحوي كه با يك سرچ دو 
سه كلمه اي در گوگل هم مي توان به زير و بم 
بازداشت مدير چند كانال متخلف تلگرامي به 

راحتي و يك جا دست يافت. 
   چند نكته ساده

ورود وزير اطلاعات به اين قضيه، ش��ائبه هاي 
از قبل مطرح ش��ده را جدي تر كرده است. در 
حالت كلي و با يك جمع بندي س��اده مي توان 
چند نكته را درباره بازداشت مديران تلگرامي 

متخلف در نظر داشت و متذكر شد. 
مديران كانال هاي تلگرامي بازداشت شده كه 
به گفت��ه و ادعاي صريح نماين��دگان مجلس 
اصلاح طلب بوده اند، اخبار و اسنادي را منتشر 
مي كرده اند كه »عادي« محسوب نمي شده اند. 
اين اخب��ار »اختصاص��ي« يقين��اً كانال هايي 
اختصاصي را هم طلب مي كنند. به بيان ديگر، 
انتشار اخبار اختصاصي از مسئولان عالي رتبه 
دولت��ي، كار هر كس��ي و كار ه��ر خبرنگاري 

نيست. 
ش��نيده ها هم حاكي از آن اس��ت كه برخي از 
ادمين هاي بازداشت شده كانال هاي تلگرامي 
به ارتباطات خاص خود با برخی افراد مسئول 
صحه گذاش��ته اند و خود را به نوعي پيمانكار 
آن كارفرماه��ا  دانس��ته اند. مش��اهده برخي 
تصاوير خيلي خ��اص از وزرا در حالات خيلي 
خاص تر  كه در اين كانال ها منتشر شده است 
هم مؤيد همين فرضيه اس��ت كه ادمين هاي 
بازداشت ش��ده از مناب��ع خاص��ي خط ده��ي 
مي ش��ده اند، چراكه واضح اس��ت دستيابي به 
اينچنين عكس ها و متن هايي از دو حالت خارج 
نيست يا ش��خص ادمين )كه اكنون بازداشت 
شده است( در محل اختصاصي حضور داشته و 
عكسي اختصاصي گرفته و در كانالش منتشر 
كرده است و يا يك شخص نزديك به مسئول 
اين عكس را در اختيار ادمين فلان كانال )كه 
اكنون بازداشت است( قرار داده و سپس منتشر 
شده است. هر دو فرض تأييد كننده ارتباطات 
خاص مديران تلگرامي بازداشت شده هستند. 
همه اين قضايا در كنار سرمايه گذاري چندين 
ماهه دولتي ها ب��ر كانال ه��اي تلگرامي براي 
انتخاب��ات و تقلاي اصلاح طلب��ان براي نجات 
ادمين هاي بازداشت شده در آستانه انتخابات، 
به ش��ائبه ها قوت بيش��تري بخش��يده است؛ 
شائبه هايي كه جملگي به دولت ساخته بودن 
اين كانال ها و صفحات متع��دد مجازي متهم 

ختم مي شوند. 
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پنج ش��نبه 17 فروردي��ن  1396 | 8 رج��ب 1438 | برگ ديگري از محرمانه هاي دولت در شورای 
عالی انقلاب فرهنگی ورق خورد

تلاش مخفيانه براي به تصويب رساندن
 سند سكولار آموزش و پرورش

پس از رونمايي ناگهاني از سند ملي آموزش ۲۰۳۰ جمهوري اسلامي 
ايران در خفاي نهادهاي تصميم گير، سياستگذار و قانونگذار از جمله 
ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي و چهره هاي علمي كشور و خبرنگاران، 
برگ ديگري از افتخارات پنهاني دولت ورق خ��ورد و خبرها حاكي از 
آن است كه در همين هفته ابتدايي طي جلسه اي محرمانه و خارج از 
برنامه، تيم دولت بناي خود را بر اين قرار داده است تا هرچه زودتر سند 

به اصطلاح »ملي«، آموزش ۲۰۳۰ يونسكو را به تصويب برساند. 
رونمايي و امضاي سند۲۰۳۰ يكي از اتفاقات تعجب برانگيز مهم حوزه 
فرهنگي و آموزشي كارنامه دولت در س��ال 95 بود؛ چراكه اين سند با 
جنبه بين المللي بدون هيچ اطلاع رساني قبلي و بدون حضور اعضاي 

شوراي عالي انقلاب فرهنگي و در غياب رسانه ها رونمايي شد. 
اين در حالي اس��ت كه طبق تصويب نامه هيئت وزيران كه به امضاي 
معاون اول رياست جمهوري رسيده است، اعلام شده اين تصويب نامه 
براي دفتر مقام معظم رهبري و نهادهاي انقلاب اسلامي ابلاغ مي شود 

كه با پيگيري هاي اوليه اين مراكز نيز از آن بي اطلاع بوده اند. 
كما اينكه مطلع هس��تيد، آماده سازي اين س��ند در وضعيتي بود كه 
جمهوري اسلامي ايران اس��ناد بالادستي بس��يار با ارزشي منطبق با 
»ديدگاه اس��لامي« و با عنايت به »مس��ائل و مصالح مل��ي« از جمله 
مجموعه سند تحول بنيادين آموزش و پرورش، سند نقشه جامع علمي 
كشور، سند مهندسي فرهنگي كشور و سند دانشگاه اسلامي را داشته 
است و دستگاه هاي مربوطه نه تنها اقدام جدي براي تحقق اين اسناد 
انجام ندادند، بلكه پس از رونمايي از اين سند مشخص شد كه جمعي از 

مسئولان مشغول تهيه چارچوب عمل ملي آموزش ۲۰۳۰ بوده اند. 
   تصويب برجام آموزشي و فرهنگي

 در جلسات محرمانه دولت
بي توجهي به اقداماتي كه اس��ناد بالادس��تي با توجه به ديدگاه هاي 
اسلامي و مصالح ملي، مسئولان را ملزم به اجراي آن كرده است تا جايي 
ادامه يافته كه خبرها حاكي از آن است كه در همين هفته ابتدايي طي 
جلسه اي محرمانه و خارج از برنامه، تيم دولت بنا دارد سند به اصطلاح 

»ملي«، آموزش ۲۰۳۰ يونسكو را به تصويب برساند. 
برخي گمانه ها حكايت از اين دارد هدف از چنين اقدام ضدملي، ايجاد 
بستر قانوني لازم براي جهاني سازي حوزه آموزش و پرورش كودكان و 
نوجوانان ايراني در ايام كوتاه باقي مانده از عمر دولت يازدهم با توجه به 

احتمال يك دوره اي شدن اعتداليون در انتخابات پيش رو است. 
اما فارغ از سياس��ي جل��وه دادن اص��ل موجود كه خ��ود فرضيه اي با 
درصد قبولي بالا است اما سند ملي ۲۰۳۰ ج. ا. ا براساس سند آموزش 
سازمان ملل و با هدايت و نظارت دفتر يونس��كو، بي توجه به اصل 77 
قانون اساسي كه اظهار مي دارد: »عهدنامه ها، مقاوله نامه ها، قراردادها 
و موافقتنامه هاي بين المللي بايد به تصويب مجلس ش��وراي اسلامي 
برسد.« تهيه شده اس��ت.  علاوه بر اين مهم، تهيه اين سند با فرموده 
مقام معظم رهبري كه »شوراي عالي انقلاب فرهنگي بايد اتاق فرمان 
فرهنگي كش��ور يا س��تاد عالي فرهنگي و علمي دستگاه هاي كشور« 

باشد، نيز منافات دارد. 
    آزمون شورايعالي انقلاب فرهنگي

 از تصويب سند ملي 2030
حال آنكه بعد از عبور از ورطه تاريك امضاي اين سند در خفاي نهادهاي 
تصميم گير، سياستگذار و قانونگذار، بند بند سند مذكور داراي نواقض و 
منافذي بوده است كه كيان نظام را مورد تهديد قرار مي دهد و جالب تر 
اين است كه اكنون تصويب سند توطئه در شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
خود زير سؤال رفته و آنها را با آزموني جدي روبه رو كرده است كه نتيجه 

آن كارآمدي شورا را تعيين مي كند. 
س��ند يونس��كو كه برآمده از برنامه توطئه مش��ترك تيمي از عناصر 
انگليسي و بهائيان اس��ت، پيش تر در انديش��كده لگاتام لندن، زمينه 
تغيير نظام جمهوري اس��لامي ايران را تسلط بر سه حوزه »آموزش«، 
»تربيت معلم« و »محتواي درسي« اعلام كرده بود و اكنون در حالي 
به دور تند تصويب در دولت ختم ش��ده است كه دگرگوني اساسي در 

كشور ايجاد خواهد كرد. 

   معاون آموزش متوسطه وزير آموزش و پرورش به تشريح تغييراتي 
كه در خصوص هدايت تحصيلي دانش آموزان پايه نهم در سال جاري 
اعمال مي شود، پرداخت و زمان انجام هدايت تحصيلي را پس از اعلام 

نتايج امتحانات خردادماه عنوان كرد. 
   تصويب ش��وراي فرهنگي سازمان بسيج مس��تضعفين، »معلم 
شهيد حبيب شريفي« به عنوان شهيد شاخص سال 96 فرهنگيان 

كشور انتخاب شد. 
    رئيس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداش��ت گفت: 
در بحث آنفلوآنزاي فوق حاد پرن��دگان 5۳ كانون جديد صنعتي و 
غيرصنعتي شناسايي و ۳7۲ نفر در اين كانون ها در برابر اين بيماري 

واكسينه شدند. 
     مدير كل اوقاف اس��تان تهران گفت: طرح آرامش بهاري در 9۰ 
امامزاده و بقعه متبركه برگزار ش��د كه حدود ۲ ه��زار نفر از اعضاي 
هيئت امنا، خدام و همچنين كارمندان و بازرسان اداره اوقاف استان 

تهران به زائران خدمت رساني كرده اند. 
     رئيس مركز تشخيص و پيشگيري از جرائم سايبري پليس فتا با 
بيان اينكه بسياري از عكس هاي بارگذاري شده در فضاي سايبر مورد 
سوء استفاده افراد مجرم قرار مي گيرد، به شهروندان توصيه كرد كه 

عكس هاي خصوصي خود را در شبكه هاي اجتماعي قرار ندهند. 
     معاون گردشگري كش��ور اعلام كرد: كارگروه تعيين مصاديق 
محتواي مجرمانه، فعاليت وب سايت ها و ش��بكه هاي مجازي را كه 
بدون مجوز و غيرقانوني به مردم خدمات پوچ يا جعلي مي فروشند، 

عملي مجرمانه نمي داند. 
    س��ازمان وظيفه عمومي ناج��ا در اطلاعيه اي تمام مش��مولان 
كارداني، ديپلم و زيرديپل��م داراي برگ آماده ب��ه خدمت به تاريخ 

نوزدهم فروردين ماه 1۳96 را به خدمت سربازي فراخواند. 
    دستورالعمل اجرايي طرح حمايت غذايي براي ۳ ميليون و 75۳ 
هزار خانواري كه تحت پوش��ش كميته امداد و بهزيستي هستند، از 

سوي دولت تصويب شد. 
    رئيس هيئت مديره جامعه متخصصان داخلي ايران گفت: زخم 
معده به معناي به وجود آمدن يك زخم يا تورم در معده است كه بالا 
بودن اسيد معده، اس��تفاده بيش از حد از داروهاي مسكن و برخي 

داروهاي ديگر مي تواند باعث زخم معده شود. 
    رئيس كميسيون آموزش مجلس گفت: دولت ابتدا ميزان بودجه 
 عمراني و جاري آموزش و پرورش را ۳ هزار و ۳۰۰ ميليارد تومان به 
مجلس اعلام كرد، اما مجلس در مجموع نزديك 4 هزار ميليارد تومان 

به آن بودجه اضافه كرد. 
     وزير بهداشت با تقدير از تلاش هاي انجام شده در سازمان انتقال 
خون گفت: فراموش نمي كنم كه در ابت��داي دولت يازدهم، در اين 
حوزه مشكلات بس��يار زيادي مانند ميزان ذخيره خون داشتيم، اما 
اكنون حتي يك مورد مش��كل در تأمين خون كش��ور نيز رخ نداده 

است. 

عقربه هاي س�اعت را ك�ه نگاه مي كن�ي هنوز 
از لحظ�ه ورودت پن�ج دقيقه هم نگذش�ته كه 
پزشك دفترچه را به دس�تت مي دهد و رويش 
را بر مي گرداند و اگر احساس كند هنوز متوجه 
نش�دي كه بايد مط�ب را ترك كن�ي مي گويد 
»به س�لامت« و تو بايد به س�راغ آزمايش�گاه، 
 مراكز اس�كن و س�ونوگرافي،  راديو ل�وژي و ام 
آر آي بروي تا ش�ايد بيماري ات تشخيص داده 
ش�ود. انگار اغلب پزش�كان به معاين�ه باليني 
براي تشخيص بيماري اعتقادي ندارند هر چند 
ش�ايد اين رفتارها و اين ويزيت ه�اي زير پنج 
دقيقه اي پشت پرده اي داشته باشد، آنچنان كه 
به گفته علي قرباني، عضو كميسيون بهداشت و 
درمان مجلس ش�وراي اسلامي برخي پزشكان 
براي افزاي�ش درآمد، بيماران زي�ادي در طول 
روز ويزي�ت مي كنند كه اين مس�ئله به كاهش 
كيفي�ت خدم�ات درماني منجر ش�ده اس�ت. 
تخمين زده مي شود حدود 8۰ درصد آزمايش هاي 
تش��خيصي در كش��ور ما غيرضروري باش��د؛  اين 
نكته اي اس��ت كه ناصر كمالي��ان، رئيس انجمن 
علمي آسيب شناسي ايران آن را بيان مي كند. ليلا 
موسوي، بازرس انجمن پرتونگاري ايران با انتقاد از 
نبود دقت لازم در معاينه بيماران از سوي پزشكان 
و ارجاع زياد آنها براي عكس راديولوژي مي گويد: 
هركسي به پزشكان مراجعه مي كند برايش عكس 
راديولوژي مي نويسد. معاينه كلًا از بين رفته  است، 
حتي گاهي دوبار اين كار انجام مي ش��ود كه بيمار 
مجبور مي شود دوز بالايي پرتو دريافت كند. حالا 
هم يكي از اعضاي كميس��يون بهداش��ت مجلس 
است كه از وقت نگذاشتن پزش��كان براي بيماران 
گله مي كند. دكت��ر قرباني در اين ب��اره مي گويد: 
اگر پزش��ك متخصص زمان كافي ب��راي هر بيمار 
اختصاص دهد؛ قطعاً امكان معاينه 1۰ يا 15 بيمار را 
ندارد. در صورتي كه در بيمارستان ها شاهد پذيرش 

بيش از 1۰۰ بيمار توسط متخصصان هستيم. 
    زمان استاندارد ويزيت بيمار

آنطور كه دكتر محمد آقاجان��ي، معاون درمان 

وزير بهداشت گفته است، استاندارد ويزيت براي 
پزشكان عمومي 15 دقيقه، پزشكان متخصص 
۲۰ دقيقه، پزش��كان فوق تخصص ۲5 دقيقه و 
روانپزشكان نيز ۳۰ دقيقه تعيين و اين مصوبه به 
همه مراكز درماني ابلاغ شده است. اين در حالي 
است كه تجربه شخصي هر كدام از ما و همچنين 
بررسي هاي ميداني نشان مي دهد برخي پزشكان 
كمتر از 5 دقيقه براي بيمار وقت مي گذارند پس 
بديهي اس��ت اين ش��يوه ويزيت بدون معاينات 

باليني نمي تواند در سلامت افراد مؤثر باشد. 
    كاهش درآمد پزشكان با افزايش زمان 

معاينه
علاوه ب��ر تج��ارب ش��خصي در بي��ن مقالات 
علمي منتش��ر ش��ده در جهان در م��ورد زمان 
معاينه بيم��اران دو مقاله ISI در م��ورد ايران از 
دانش��گا ه هاي قزوين و گرگان به چاپ رس��يده 
اس��ت. در مطالعه انجام ش��ده در بيمارس��تان 
آموزشي اطفال قدس در قزوين، زمان ميانگين 
معاينه كودكان بيمار توسط متخصصان اطفال در 
سال 1997، ۳/5 دقيقه بوده است. زمان ميانگين 

ملاقات بيماران توسط پزشكان عمومي در گرگان 
نيز تنها 6/9 دقيقه گزارش شده است. 

در برابر اين بررس��ي ها، در ايالات متحده امريكا 
نشان مي دهد كه تعداد بيماران معاينه شده در 
اين كشور در سال 1997 حدود ۲7۳ ميليون نفر 
بوده كه اين ميزان با 1۰ درصد افزايش در سال 
۲۰۰5 به ۳۳8 ميليون در س��ال رسيده است. با 
برنامه اي كه در اين س��ال ها در اين كشور اجرا 
شد، زمان معاينه هر بيمار از 18 دقيقه در سال 
1997 به حدود ۲1 دقيقه در س��ال ۲۰۰5 و به 
بيش از ۲۲ دقيقه در س��ال ۲۰۰7 افزايش پيدا 
كرد. اي��ن افزايش ۳ تا 4 دقيقه اي اما به ش��دت 
كيفيت درمان را در امريكا بهبود بخشيد و تجويز 
داروهاي مختلف نظير داروهاي ضد فشار خون 
را دقيق تر كرد. جالب اينكه اين برنامه كه باعث 
طولاني ش��دن زمان معاينه مي ش��د، همزمان 
كاهش 1۰ درصدي درآمد پزشكان را دربر داشت 
كه تحقيقات نشان داد جامعه پزشكي امريكا به 
رغم كاهش درآمد، ب��ه طولاني تر معاينه كردن 
بيماران پايبند ماندند. در ايران اما از نگاه بسياري 

از صاحب نظران حوزه بهداشت و درمان از جمله 
دكتر قرباني برخي پزشكان براي افزايش درآمد 
در روز تا 1۰۰ بيم��ار را ويزيت مي كنند كه اين 
مي تواند كيفيت درمان را تحت تأثير قرار دهد. 
وي تأكيد مي كند: اگر پزش��ك متخصص زمان 
كافي براي هر بيمار اختصاص دهد؛ قطعاً امكان 
معاينه 1۰ يا 15 بيمار را ندارد. در صورتي كه در 
بيمارستان ها شاهد پذيرش بيش از 1۰۰ بيمار 
توس��ط متخصصان هس��تيم كه در اين صورت 
نمي توان همه جزئيات و ابعاد بيماري را تشخيص 
داد. قرباني مي افزايد: درباره پزشكان متخصص 
هم وضع به همين منوال اس��ت. آنه��ا نيز نبايد 
بيش از ۲۰ بيمار را در ط��ول روز ببينند. وقتي 
صد بيمار در طول روز توسط پزشك متخصص 
ديده مي شود، حقوق بيمار تضييع مي شود، البته 
يكي از دلايل اين امر مش��هور بودن يك پزشك 
متخصص است كه بيماران خود ترجيح مي دهند 

به يك پزشك خاص مراجعه كنند. 
    كمك به اشتغال پزشكان

اين نماينده مجلس معتقد است، دولت و دانشگاه 
علوم پزشكي بايد نظارت هاي لازم را انجام دهد 
تا پزش��كان نتوانند در طول روز بيش��تر از حد 
استاندارد بيمار ويزيت كنند و در اين صورت با 

آنها برخورد قانوني كنند. 
از نگاه وي رعايت زمان مناس��ب معاينه از سوي 
پزش��كان علاوه بر افزايش كيفيت درمان براي 
بيماران براي پزشكان هم مفيد است، زيرا امكان 
اشتغال براي پزشكان ديگر هم كه به دليل اشباع 
بازار كار به فعاليت هاي ديگري مشغولند، ايجاد 

مي شود. 
وي در پاس��خ به اينكه آيا در حال حاضر وزارت 
بهداشت س��امانه اي را براي ثبت شكايات مردم 
در اين زمينه ايجاد كرده است، مي گويد: تاكنون 
كه اين سامانه وجود نداشته است. قرباني معتقد 
اس��ت ش��ايد بتوان با همكاري وزارت بهداشت 
بخش��نامه اي براي جلوگيري از اين مشكل در 
خصوص پزشكان عمومي و متخصص وضع كرد. 

افت كيفيت درمان با دزديدن از وقت بيماران

سري كاري پزشكان با معاينه روزي 100 بيمار

پاي وزارت اطلاعات هم به بازداشتي هاي كانال هاي تلگرامي باز شد

علوي: دولت مخالف دستگيري مديران كانال هاي تلگرامي است

اقدام عليه آسايش ملي با خط دهي هاي خاص

تداوم دور باطل توليد 
و خروج خودروهاي فرسوده

مجلس شوراي اسلامي در جريان رسيدگي به جزئيات لايحه هواي پاك 
رأي به محدود كردن تردد خودروهاي فرسوده داد براساس مصوبه مجلس 
نيروي انتظامي، خودروهاي فرسوده را به ازاي هر روز تردد جريمه مي كند 
تا ديگر سلول هاي س��رطاني آلودگي توليد نكنند و خروج و جايگزيني 
خودرو هاي فرسوده تسهيل ش��ود. اين در حالي است كه خودرو سازان 

خودرو هاي غير استاندارد و آلوده كننده را همچنان توليد مي كنند. 
حدود 8۰ درصد آلودگي هوا ا ناش��ي از تردد وسايل نقليه موتوري است 
و در حال حاضر بيش از ۲ ميليون خودروي فرس��وده بر اساس آمار  هاي 
غير رسمي در معابر شهري و برون شهري در حال تردد و حتي جابه جايي 
مسافران هستند. س��رعت لاك پش��تي خروج و جايگزيني خودروهاي 
فرسوده آنقدر كند صورت مي گيرد كه از ميزان تعداد خودرو هاي فرسوده 
به رغم اجراي طرح هاي مختلف كاسته نمي شود. كم كاري بانك ها از يكسو 
و بد عهدي خودرو سازان در تحويل خودرو هاي جايگزين از سوي ديگر 
سبب شده است تا همچنان خودرو هاي فرس��وده به عنوان سلول هاي 
سرطاني به تخريب محيط زيست ش��هري و تهديد سلامت مردم ادامه 
دهند. سال هاست متوليان خروج خودرو هاي فرسوده با كم كاري توپ را به 
زمين ديگري پاسكاري مي كنند كه اين موضوع اسباب نارضايتي صاحبان 
خودرو هاي فرسوده را به دنبال داشته است. بعضاً اتفاق افتاده است كه با 
ارائه تسهيلات در يك بازه زماني مشخص خروج خودرو هاي فرسوده البته 
در حوزه وسايل حمل ونقل عمومي نيز سرعت گرفته است، اما اين شل كن 
سفت كن زمينه كاهش آلودگي هوا را سبب نشده است و همچنان آلودگي 

هوا معضل اصلي شهر هاي به حساب مي آيد. 
 در راستاي طرح كاهش آلودگي هوا روز گذشته نمايندگان مجلس در 
ماده اي از لايح��ه هواي پاك مصوب كردند؛ تمامي اش��خاص حقيقي و 
حقوقي دارنده يا مالك وسايل نقليه موتوري اعم از سبك، نيمه سنگين، 
سنگين و موتورسيكلت مكلفند وس��ايل نقليه خود را پس از اتمام سن 
فرسودگي از رده خارج كنند و مس��ئوليت خود را از اين جهت، نزد يكي 
از مؤسس��ات بيمه داخلي تحت نظارت بيمه مركزي جمهوري اسلامي 
ايران بيمه كنند. تعيين سن فرسودگي و بيمه انواع وسايل نقليه موتوري 
موضوع اين ماده، براساس آيين نامه اي است كه حداكثر ظرف مدت سه ماه 
پس از ابلاغ اين قانون به پيشنهاد مشترك سازمان و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و سازمان ملي استاندارد ايران و بيمه مركزي جمهوري اسلامي 

ايران به تصويب هيئت  وزيران مي رسد. 
حمل بار و مسافر،  صدور گواهي معاينه فني،  تخصيص بيمه شخص ثالث، 
 خريد و فروش، نقل و انتقال و تردد وسايل نقليه موتوري فرسوده ممنوع 
است. پليس راهنمايي و رانندگي نيروي انتظامي جمهوري اسلامي ايران، 
خودروهاي فرس��وده را به ازاي هر روز تردد با عنوان ورود و تردد وسايل 
نقليه غيرمجاز در معابر،  محدوده ها و مناطقي كه ممنوع اعلام شده است، 

جريمه مي كند. 
همچنين بر اساس تبصره يك ذيل اين ماده دولت موظف است از محل 
صرفه جويي حاصل از بهبود و مديريت سوخت ناشي از اجراي اين قانون، 
ساز و كار و تسهيلات لازم جهت جايگزيني خودروهاي فرسوده حمل  و 
 نقل عمومي با خودروهاي نو را فراهم كند. همچنين در تبصره دو اين ماده 
نيز دولت مكلف شد در بودجه سالانه رديفي به منظور اعطاي تسهيلات 
ارزانقيمت جهت جايگزين كردن خودروها و موتورسيكلت هاي فرسوده 
موجود با كارمزد 4 درصد  با بازپرداخت 1۰ ساله تعيين كند و به تصويب 
مجلس شوراي اسلامي برساند. اين مصوبه مجلس با 1۲۳ رأي موافق، 16 
رأي مخالف و 8 رأي ممتنع از مجموع ۲15 نماينده حاضر مورد موافقت 

قرار گرفت. 
اين ماده و تبصره ها در حالي به تصويب مجلس مي رسد كه خودرو سازان 
همچنان خودرو هاي بي كيفيت توليد مي كنند كه هم هوا را آلوده مي كند 
و هم جان مردم را مي گيرد. براين اساس از نمايندگان مجلس انتظار مي رود 
كه در طرح لايحه هواي پاك به مسائل اصلي و عوامل آلوده كننده هوا به 

صورت ريشه اي بپردازند. 

زهرا چيذري 
  گزارش 2

صادق باقري
  گزارش یک

 نايب رئيس كميسيون بهداشت و درمان مجلس: 

روزانه ۲۰ ميليارد تومان 
هزينه درمان افراد سيگاري مي شود

نايب رئيس كميس�يون بهداش�ت و درمان مجلس ب�ا بيان اينكه 
روزانه 20 ميليارد تومان هزينه درمان افراد سيگاري مي شود، اعلام 
كرد: با توجه به امتيازات دولت و كاهش ماليات سيگار در مجلس، 
ظرفيت توليد حدود 100 ميليارد نخ س�يگار در كشور وجود دارد. 
محمدحس��ين قربان��ي، نايب رئيس كميس��يون بهداش��ت و درمان 
مجلس در خصوص اظهارات رئيس مركز س��لامت، بهداش��ت و كار 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي مبني بر رايزني با كميسيون 
بهداشت مجلس در خصوص افزايش ماليات بر دخانيات گفت: برخي 
افراد متأسفانه مسائلي را مطرح مي كنند كه نشان از نبود اشراف كامل 

بر قوانين دارد. 
نماينده مردم آستانه اش��رفيه در مجلس شوراي اسلامي افزود: قانون 
برنامه شش��م و قانون بودجه 96 در سال گذش��ته مصوب شده است، 
بنابراين براي س��ال 96 هيچ گونه دخل و تصرف��ي در حوزه ماليات بر 
دخانيات نمي توان داش��ت، اما با توجه به اين م��وارد بايد تأكيد كرد 
كه قانون برنامه شش��م مطابق با عضويت جمهوري اسلامي ايران در 

كنوانسيون مبارزه با دخانيات سازمان بهداشت جهاني نيست. 
وي تأكيد كرد: جمهوري اسلامي ايران در اين كنوانسيون متعهد شده 
است كه ماليات بر دخانيات مبتني بر واقعيات و از محل خرده فروشي 
باش��د به طوري كه ماليات بر خرده فروشي سيگار س��الانه 1۰ درصد 
افزايش پيدا كند تا بتوان تعادلي مي��ان توليد و مصرف به وجود آورد، 
اما متأسفانه در ميان كشورهاي دنيا ايران ماليات كمتري از دخانيات 

دريافت مي كند. 
قرباني با بيان اينكه مي توان براي بودجه سال 97 ماليات بر دخانيات را 
افزايش داد، به خانه ملت گفت: البته در آن شرايط هم با توجه به اينكه 
موضوع خلاف برنامه است، نيازمند دو س��وم رأي صحن علني است، 
اما براي سال 96 پس از تصويب قانون بودجه و برنامه ششم نمي توان 

افزايش ماليات را در نظر گرفت. 
اي��ن نماينده م��ردم در مجلس دهم با اش��اره به اينكه طب��ق قوانين 
كنوانسيون، ماليات بر دخانيات در قانون برنامه ششم بايد سالانه 1۰ 
درصد افزوده ش��ود، افزود: اما ميزان مالي��ات در صحن علني مجلس 
كاهش پيدا كرد، به طوري كه ب��راي توليدات داخل 1۰ درصد، توليد 
مشترك ۲۰ درصد و از توليد برند ۲5 درصد ماليات اخذ شود، ضمن 
اينكه ماليات بر دخانيات به ش��كل وارداتي بايد ب��ه ميزان 4۰ درصد 
گرفته ش��ود؛ البته با توجه به امتيازات دول��ت در حال حاضر ظرفيت 

توليد حدود 1۰۰ ميليارد نخ سيگار در كشور وجود دارد. 
وي با بيان اينكه مالي��ات بر دخانيات توليد داخل و مش��ترك بايد به 
ميزان تولي��د برند با س��رمايه گذاري خارجي در داخ��ل افزايش پيدا 
كند، تصريح كرد: روزانه 1۰ تا ۲۰ ميلي��ارد تومان هزينه درمان افراد 
اس��تفاده كننده از دخانيات است، ضمن اينكه براس��اس تعهدات در 
كنوانسيون ايران متعهد شده كه سالانه ميزان قابل توجهي از مصرف 
دخانيات در كشور كاهش پيدا كند، اما آمار مصرفي دخانيات در كشور 
نگران كننده است.  نايب رئيس كميس��يون بهداشت و درمان مجلس 
گفت: بهترين مؤلفه براي كاهش مصرف دخانيات، افزايش ماليات بر 

مصرف دخانيات است. 
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